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سوژه روز

فوتبالتعطیلنمیشــود؟ چــرالیگبرتــر
ع کرونا در بین فوتبالیست ها گفتند اعضای هیأت رئیسه سازمان لیگ در گفت وگو با »شهروند« از شیو

مصاحبه مقابل 
ع  ساختمان ها ممنو

شد

فدراسیون فوتبال، سازمان 
لیگ و چند باشگاه لیگ برتری 

انجام مصاحبه مقابل در 
ساختمان های خود را ممنوع 

کرد. در اطلاعیه های جداگانه ای 
که ارگان های مختلف ورزشی 

صادر کردند، آمده که با توجه به 
شیوع گسترده کرونا و 

حساس ترشدن وضع این 
بیماری در تهران خبرنگاران از 

حضور مقابل در ساختمان ها 
سر باز بزنند و به کنترل این 
ویروس کمک کنند. بر این 

اساس، از این پس هیچ کدام از 
مسئولان باشگاه های تهران و 

فدراسیون فوتبال و سازمان 
لیگ مقابل در ساختمان های 

خود مصاحبه ای با دوربین های 
تلویزیونی و خبرنگاران 

رسانه های گروهی انجام 
نخواهند داد.

محرومیت 3 
کشتی گیر به خاطر 

دوپینگ 

حکم محرومیت سه کشتی گیر 
به دلیل استفاده از مواد 

غیرمجاز توسط ستاد ملی 
مبارزه با دوپینگ کشور صادر 

شد. دو کشتی گیر به مدت 
۴ سال و یک کشتی گیر به مدت 

6ماه از فعالیت های ورزشی 
محروم شدند که حکم 

محرومیت دونفر از آنها قطعی 
شده است و یک نفر درخواست 
بررسی مجدد پرونده در شورای 

استیناف را داشته است که 
حکم قطعی پس از برگزاری 

جلسه استیناف اعلام می شود. 
بر این اساس، مسعود 

نعمت چکانی به مدت ۴ سال و 
سیدمحمد چوبچیان به دلیل 
استفاده از مواد غیرمجاز برای 

درمان و اعلام نکردن به پزشک، 
به مدت 6ماه محروم شدند. 

گفتنی است که نمونه گیری 
انجام شده از بهروز هدایت در 

 سال ۲۰۲۰ هم مثبت اعلام شده 
و حکم اولیه محرومیت ۴ساله 

برای او صادر شده است ولی 
نامبرده به این رأی اعتراض 

داشته و درخواست بازنگری 
حکم را به شورای استیناف 

ستاد ملی ارایه داده تا پرونده 
 بررسی 

ً
تخلف ایشان مجددا

شود. فدراسیون کشتی اعلام 
کرده که در راستای تحقق 

اهداف خود در مبارزه با معضل 
دوپینگ، نسبت به اعلام 

اسامی نفراتی که دست به این 
تخلف زده اند، اقدام می کند.

]شهروند[ افزایش آمار مبتلایان و فوت شدگان کرونایی درکشور موجی از نگرانی را در 
میان اهالی ورزش به ویژه فوتبالی ها که این روزها درگیر لیگ برتر هستند، به وجود آورده 
است. از سوی دیگر، مثبت شدن تست تعدادی از بازیکنان استقلال و فولاد هم جدا از به 
وجود آوردن این نگرانی ها، باعث تعویق برخی از بازی های لیگ برتر و طولانی ترشدن پروسه 
ادامه لیگ شده است. تمامی این موارد منجر به این شده که شایعه تعطیلی کامل لیگ برتر 
بار دیگر بر سر زبان ها بیفتد؛ موضوعی که البته همچنان برای پاسخگویی بین مسئولان 
پاسکاری می شود. سازمان لیگ فوتبال که تصمیم گیری در این رابطه را به تصمیم ستاد 
مقابله با کرونا و وزارت بهداشت مرتبط می داند و از سوی دیگر این ستاد هم طی روزهای 
اخیر هیچ واکنشی به اتفاقات لیگ فوتبال نشان نداده است. البته حریرچی، معاون وزارت 
بهداشت اخیرا موضوع تعطیلی فوتبال را رد و اعلام کرده به خاطر بازی های پیش روی تیم ملی 

و تیم های آسیایی بازیکنان باید آمادگی داشته باشند و امکان تعطیلی لیگ وجود ندارد. 
ماجرا اما به همین جا ختم نشده و سازمان لیگ فوتبال باید هر هفته برنامه خود را با آمار 
مبتلا به کرونا در تیم های مختلف چک کند. برنامه ریزی اولیه این بود که در اوایل مردادماه 
لیگ نوزدهم به پایان برسد و تیم ها خیلی زود آماده سازی خود برای فصل جدید را آغاز کنند، 
اما تصور کنید بازی های استقلال و فولاد تا دوهفته به تعویق بیفتد. قطعا تیم های دیگر که 
حریفان این دو تیم در لیگ هستند، درگیر این موضوع خواهند شد و ناخودآگاه برنامه ریزی 

سازمان لیگ هم از حالت طبیعی خود خارج خواهد شد. 
با این شرایط پیش بینی می شود که لیگ برتر در خوشبینانه ترین حالت اواخر مرداد 
به پایان برسد؛ البته اگر تیم جدیدی درگیر کرونا به صورت گسترده نشود و طبق آیین نامه 
موجود کرونایی هایش به ۲5 درصد نرسد. درصورت پایان لیگ نوزدهم تا اول شهریورماه، 
قطعا امکان شروع لیگ بعدی تا پایان وجود ندارد، چون تیم ملی هم در مهرماه چند بازی 
مهم در انتخابی جام جهانی پیش رو دارد. حالا درنظر بگیرید با این شرایط و جدا از اتفاقاتی که 
کرونا ممکن است به صورت غیرمترقبه به وجود بیاورد، لیگ بیستم چه زمانی آغاز می شود 
و چه زمانی به پایان خواهد رسید. این مسائل دغدغه های بزرگی برای مسئولان فوتبال 
ایران است و حتی به دغدغه نهادهای بالاتر یعنی وزارت ورزش و وزارت بهداشت هم تبدیل 
شده است.  پیشنهادی که مسئولان سازمان لیگ فعلا در برابر آن مقاومت می کنند، 
برگزاری هفته های پایانی لیگ در یک شهر و به صورت قرنطینه همه تیم های حاضر در 
لیگ برتر است. این تصمیم بزرگ می تواند یک راه حل خوب برای خروج از بحران فعلی باشد؛ 
اگرچه دردسرهای خودش را هم دارد.البته در هیاهو و جنجال های فوتبال یک نکته بسیار 
مهم درحال فراموشی است؛ اینکه هیچ فرقی بین فوتبالیست ها با کارگران،  کارمندان، 
پاکبان ها و سایر مشاغل جامعه وجود ندارد. اگر وضع شیوع کرونا وخیم است،  تمامی 
مشاغل باید تعطیل شوند و اگر بنا بر مبارزه و زندگی کردن در کنار کروناست،  همه باید در 
کنار هم این کار را انجام بدهند. از نظر انسانی مردم با هر شغلی در این وضع برابر هستند و 

جان هیچ کسی بر دیگری ارجحیت و اهمیت بیشتری ندارد.
در چنین شرایطی با سه عضو هیأت رئیسه سازمان لیگ فوتبال ایران هم صحبت  

کردیم که توضیحات آنها درباره شرایط پیش آمده را در زیر می خوانید.

قشرهایجامعهکهبهزندگیبازگشتهاند،ندارند فوتبالیهافرقیباسایر
تصمیم  با  فوتبال  در  هم  اتفاقی  هر 
هیأت رئیسه شکلی رسمی می گیرد و طبیعتا 
اعضای هیأت رئیسه فدراسیون و سازمان 
براساس  را  خود  سیاست های  هم  لیگ 
تکلیفی که از سوی دولت، وزارت ورزش و 
وزارت بهداشت به آنها ابلاغ می شود، مصوب می کنند. چیزی که تا به امروز به سازمان 
لیگ از سوی مراجع بالاتر ابلاغ شده، برگزاری مسابقات با رعایت کامل پروتکل های 

بهداشتی بوده است و نظر اکثریت اعضای هیأت رئیسه هم به همین شکل بود. 
موضوع بسیار مهم دیگر این است که اصرار فدراسیون و سپس سازمان لیگ 
به عنوان برگزار کننده لیگ،  صرفا فقط انجام شدن مسابقات نیست. پایه و اساس 
سیاست های کلی کشور و نظام بازگشت مردم به زندگی عادی و مبارزه با ویروس 
کروناست. همان طور که همه می دانیم، مشاغل مختلف به مرور زمان بازگشایی 
شدند و مردم هم به سرکار می روند؛ چون معلوم نیست شرِ ویروس کرونا چه زمانی از 
ایران و کل جهان کم خواهد شد. در چنین فضایی نباید طوری رفتار کنیم که این طور 
القا شود فوتبال بخشی از جامعه جداست. فوتبالیست و مدیر و مربی و بازیکن هم 
عضو این جامعه هستند. وقتی پرستاران و پزشکان،  کارمندان،  کارگران،  افراد دارای 
مشاغل آزاد،  پاکبان های عزیز درحال زندگی کردن در کمال سختی با کمترین حقوق و 
در کنار ویروس کرونا هستند و جان شان در خطر است و بسیاری متأسفانه فوت هم 
کرده اند، این ظلم مضاعفی به همه آنهاست که جامعه فوتبال در این وضع نخواهد 
از این  ایفا کند. درآمد سه سال هرکدام  انجام وظیفه  برای  را به درستی  نقش خود 
قشرها یک سی ام قرارداد یک فصل بعضی از بازیکنان و مربیان فوتبال هم نمی شود، 
پس هیچ فرقی بین فوتبالیست و سایر مردم نباید وجود داشته باشد. ضمن اینکه 
فوتبالی ها در شرایط کاملا بهداشتی وظیفه شغلی خود را قرار است انجام بدهند و قرار 
نیست از فوتبال کرونا بگیرند. همواره تست می دهند،  پزشک بالای سر آنهاست و 
در زمین فوتبال و رختکن، خودروی شخصی تردد دارند. از تونل ضدعفونی کننده رد 

می شوند، منتهی مردم عادی این امتیازها را هم ندارند. برای همه مردم عزیز در تمامی 
مشاغل آرزوی سلامتی دارم، منتهی هر چهره فوتبالی که کرونا بگیرد،  از جایی گرفته 
که ممکن است سایر مردم مبتلاشده، گرفته باشند. کرونا از زمین فوتبال به کسی 

سرایت نمی کند.
مدیران  از  تعدادی  نداریم.  مردم  با  فرقی  فوتبال  مدیران  به عنوان  هم  ما  خود 
ازجمله خودِ بنده هم به این ویروس مبتلا شدم. الان داریم پس از بهبودی کارها را 
انجام می دهیم و مراجعه کننده داریم. پس تعطیل کردن به هیچ عنوان راه حل منطقی 
نیست. فوتبالی ها باید بدانند که قرار نیست فقط تا شرایطی که همه چیز خوب است 
و مورد محبت و توجه مردم قرار می گیرند ، خدمات بدهند. وقتی از امتیاز های فوتبال 
مثل شهرت،  ثروت، موقعیت اجتماعی، محبوبیت و... برخوردار می شویم،  در چنین 
وضعیتی نباید خودمان را از مردم جدا کنیم. چون وقتی همه مردم به زندگی عادی 
در کنار کرونا بازگشته اند ، فوتبالیست ها و ورزشی ها هم باید برگردند. مردم خسته 
شدند از تماشای فوتبال قدیمی. فوتبال می تواند کمک کند تردد برای یک ساعت هم 
در سطح شهر کمتر شود. مردم در خانه بمانند. ما با فوتبال می توانیم به مردم کمک 
کنیم که بیشتر موارد بهداشتی را رعایت کنند. در این وضع سخت فوتبال نباید به 
هیچ عنوان خودش را تافته جدابافته و مهم تر از مردم بداند. همه باید در کنار هم در 

کنار این ویروس زندگی کنیم.

اینپروتکلهایبهداشتیبرایفوتبالقابلاجرانیست
مشکلات  درباره  فعلی  فضای  در  من 
باشگاه ها و شرایط پیش آمده در فوتبال ایران 
نمی خواهم به صورت جزئی وارد شوم و صحبت 
که دارم، درباره پروتکل های  کنم. تنها بحثی 
تعیین شده برای برگزاری مسابقات است. با 
توجه به اینکه ستاد مبارزه با کرونا در ورزش پروتکل های برگزاری مسابقات ورزشی را تعیین 
و به فدراسیون فوتبال ابلاغ کرده است،  لذا مسئولیت هرگونه امکان نداشتن جهت انجام 
این پروتکل با توجه به وضع فعلی باشگاه ها که فاقد توان اجرایی،  اقتصادی و سخت افزاری 
در رابطه با آن هستند، برعهده وزارت بهداشت است. چنانچه اتفاقات ناگواری حادث شود، 
به اعتقاد بنده بایستی وزارت بهداشت و ستاد کرونا در ورزش پاسخگو باشند، منتهی 
از لحاظ اجرای این پروتکل،  موارد به فدراسیون فوتبال جمهوری اسلامی ایران تکلیف و 
ابلاغ شد و به همین ترتیب فدراسیون و به تبع آن، سازمان لیگ هیچ گونه دخل و تصرفی 
در اجرای این پروتکل و مسائل مربوط به آن نداشته و صرفا براساس دریافت دستور و 
ابلاغیه ها مسابقات را برگزار کرده است. با این حال، تصمیم گیری در رابطه با شرایط به وجود 
آمده هم برعهده سازمان لیگ نیست. هرگونه سیاست گذاری در این رابطه باید توسط 
هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال و براساس دستورالعمل های ابلاغی از سوی وزارت ورزش 
و وزارت بهداشت انجام شود، چون طبق قوانین سازمان لیگ فقط مجری برگزاری لیگ 

زیرنظر کمیته مسابقات فدراسیون فوتبال است.

نکتهکلیدیرافراموشنکنید
نه  کرونا مبحثی پزشکی دارد و  داستان 
و  ویروس  این  با  مبارزه  نحوه  و  ورزشی 
پزشکان  صلاحیت  در  اجتماعی  رفتار های 
اگر  دلیل  همین  به  است.  زحمتکش 
مثال  به طور  و  هرچیزی  یا  بیماری  ویروس، 
فوتبال تحت تأثیر قرار دهد،  این فدراسیون پزشکی ورزشی و وزارت ورزش و وزارت 
آمده موضع گیری کنند و تصمیم  بهداشت هستند که باید درباره شرایط به وجود 
بگیرند. بعد از طی شدن این سیکل قانونی،  تازه صلاحیت تصمیم گیری براساس 
ابلاغیه هایی که ارایه می شود، برعهده فدراسیون فوتبال است؛ چون طبق اساسنامه 
از وظایف هیأت رئیسه فدراسیون تصمیم گیری درباره مسابقات  فدراسیون، یکی 
فوتبال و لیگ های مختلف است. ما در مصاحبه های اهالی فوتبال می خوانیم که 
می گویند سازمان لیگ باید درباره تعطیلی یا ادامه برگزاری مسابقات تصمیم گیری 
کند. این نکته کلیدی و قانونی را فراموش نکنید که سازمان لیگ تنها پیمانکار برگزاری 
هرگونه  است.  شده  ارجاع  او  به  فوتبال  فدراسیون  طریق  از  که  است  مسابقاتی 
هیأت رئیسه  تصمیم  براساس  آن  ادامه  یا  مسابقات  تعطیلی  درباره  تصمیم گیری 
فدراسیون خواهد بود و نه هیأت رئیسه سازمان لیگ. از طرفی مشکل به وجود آمده را 
از یک بُعد نمی توان بررسی و تحلیل کرد. اگر بازی ها برگزار شود و به پایان برسد، 
مسابقات  تعطیل شدن  از  راحت تر  مراتب  به  لیگ  سرنوشت  درباره  تصمیم گیری 
که  تیم هایی  و  سقوط کننده  تیم های  تعیین  قهرمان،   تعیین  بحث  در  ما  است. 
سهمیه آسیا می گیرند، در لیگ برتر و سایر لیگ ها به مشکلاتی حل نشدنی برخواهیم 
خورد که هیچ راه حل درستی برای آن پیدا نمی شود، چون مدعیان زیاد و پیشنهادات 
زیادی داریم. به این ترتیب در این زمینه تعطیلی لیگ حتی از خودِ ویروس کرونا هم 

برای سرنوشت فوتبال باشگاهی ایران پیچیده و سخت تر خواهد بود.

پرسپولیس داخل زمین فوق العاده است، بیرون از زمین پر از حاشیه

بحرانبیسابقه قهرماناحتمالیلیگدر

پرسپولیس در زمین فوتبال همچنان می تازد و رقبا را یکی پس از دیگری از پیش رو 
برمی دارد و در آستانه چهارمین قهرمانی متوالی در لیگ برتر است. اوضاع اما هر چقدر 
در زمین فوتبال برای سرخ ها مساعد و آرمانی است، بیرون از مستطیل سبز و در بدنه 
مدیریتی وضع به شدت بحرانی است طوری که هر روز یک خبر حاشیه ای مثل آوار روی 
سر هواداران این تیم خراب می شود و نگرانی جدیدی را ایجاد می کند؛ از شکایت برانکو 
و خطر کسر امتیاز تا تهدید به استعفای یحیی گل محمدی و پرداخت غرامت 75۰هزار 

دلاری گابریل کالدرون و دستیارانش.
ماجرا از جایی شروع شد که آبان 1398 محمدحسن انصاری فرد با عقد قراردادی 
پنج ساله، شرکت »آتیه داده پرداز« را به  عنوان کارگزار باشگاه پرسپولیس معرفی 
کرد. انصاری فرد که از این قرارداد به شدت راضی بود، در همان مصاحبه اول در جمع 
خبرنگاران وعده درآمدزایی 15۰ میلیارد تومانی را داد اما به مرور مشخص شد آن طور که 
مدیرعامل وقت وعده داده، نبوده است. اختلاف نظرهای کارگزار و تنش بین اعضای 
هیأت مدیره بالا گرفت تا انصاری فرد به یک باره با حضور در برنامه فوتبال برتر از سمت 
خود استعفا کرد؛ دلیل؟ دخالت های اعضای هیأت مدیره در بخش مدیریتی. پیش از 
رفتن انصاری فرد نیز گابریل کالدرون به علت همین اختلاف نظرها و البته پایبندنبودن 

مدیران باشگاه نسبت به تعهدات مالی خود استعفا کرد و رفت.
بعد از رفتن انصاری فرد اما مهدی رسول پناه با حکم وزیر ورزش به عنوان سرپرست 
مدیرعامل معرفی و محمدمهدی  نبی نیز از جمع هیأت مدیره جدا شد و به فدراسیون 
فوتبال رفت تا عملا فقط سه نفر از اعضا باقی مانده باشند. تنش و درگیری با کارگزار 
آن قدر بالا گرفته بود که رسول پناه خبر از فسخ این قرارداد داد اما باز هم در فاصله 
سه روز، دوطرف پای میز مذاکره نشستند و قرارداد جدیدی را به امضا رساندند اما 
بعدها با افشای الحاقیه جدید مشخص شد که باز هم این قرارداد به سود کارگزار است 

و نه باشگاه پرسپولیس!
یحیی گل محمدی که بعد از رفتن کالدرون سرمربی پرسپولیس شده بود با این 
تصور که سازوکار مدیریتی در تیمی که چهار فصل پیاپی صدرنشین لیگ برتر است، 
روی اصول پیش می رود به این تیم آمد اما بعد از گذشت مدتی متوجه شد که باشگاه 
پرسپولیس فقط ویترینی از یک باشگاه مدرن را یدک می کشد و در عمل چیزی در چنته 
ندارد! اختلافات عجیب و غریب اعضای هیأت مدیره با یکدیگر و البته عدم تعهدات 
مالی کارگزار به پرداخت پاداش و طلب بازیکنان باعث شد تا یحیی گل محمدی عصر 
سه شنبه تهدید به استعفا از سمت مربیگری پرسپولیس کند. یحیی که معروف به 
مربی آرام و بی سروصداست، از اختلافات عجیب اعضای هیأت مدیره و پرداخت های 
نامنظم کارگزار به بازیکنان عصبانی است: »تیم نتیجه می گیرد دلیل نمی شود که 
چارت سازمانی باشگاه ناقص باشد، نمی دانم چرا این مسائل وجود دارد و چرا دو عضو 
اقتصادی قوی به باشگاه اضافه نمی شود تا مشکلات حل شود. تیم را به امان خدا رها 
کردند و چیزی که می گویند این است که تیم نتیجه می گیرد و به این دلیل کار اساسی 
صورت نمی گیرد. اما مسلما نگه داشتن این تیم، بازیکنان و کادر برای فصل آینده با 
این شرایط سخت می شود. اگر خودم ببینم شرایط به این شکل ادامه می یابد، شاید 
تصمیمی بگیرم که برای خودم و باشگاه خوشایند نباشد. اگر این مشکلات بخواهد 

ادامه داشته باشد، من یکی از همین الان می گویم که نیستم.«
بعد از این اتفاق بود که بازیکنان پرسپولیس با استوری های مشترکی که در 
اینستاگرام های شخصی خود منتشر کردند، به حمایت از سرمربی تیم خود پرداختند 

تا حالا یحیی حامیان خود را نیز داشته باشد. 
انتقاد اصلی یحیی به وزیر ورزشی است که بیش از یک  سال از نظارت نکردن او به 
هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس می گذرد و این تیم را به حال خود رها کرده است و هربار 
با وعده »خصوصی سازی« دو باشگاه سرخابی، جریان سازی بی هدفی را در رسانه ها 
ایجاد می کند. آنچه مشخص است، اینکه اعضای هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس 
مدت هاست که حد نصاب قانونی را ندارند و با سه عضوی که با هم اختلاف نظر دارند، 
به طور قطع کار پیش نخواهد رفت. تیمی که همچنان دولتی است و وزیری که اولویتش 
نظارت بر فعالیت های افراد تحت انتصابش نیست، پس طبعا نباید انتظار موفقیت در 

بخش مدیریت را نیز داشت.

کاپیتاناشکانسرانجامبهایرانبرگشت

ستاره خط هافبک تیم تراکتور که مدت ها در برلین اقامت داشت و علاقه مند 
به بازگشت هم نبود، سرانجام در آستانه بازی با صنعت نفت به اردوی تراکتوری ها 
اضافه شد و اتفاقا پاقدم خوبی هم داشت و تی تی ها در روزی که او تماشاگر مسابقه 
بود، با دو گل حریف آبادانی را بدرقه کردند. حالا اما دژاگه در تمرینات هم حضور 
یافته و مراحل آماده سازی را پشت سر می گذارد. البته آمادگی او نسبت به دیگر 
بازیکنان چندان قابل توجه نیست اما دژاگه که سابقه بازی در لیگ انگلیس و 
آلمان دارد، توانایی بازگشت به فرم قبلی بدون شک خواهد داشت. همچنین او 

فعلا در تمرینات پرفشار کمتر شرکت دارد.
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